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L’habitatge és una de les pro-
blemàtiques més arrelades a Ba-
dalona. Les famílies cada cop te-
nen més dificultats per poder ac-
cedir o mantenir un pis i la llis-
ta d’espera de la taula d’emer-
gència no para de créixer. Un es-
tudi de la companyia Tecnitasa
il·lustra amb dades aquesta re-
alitat situant el municipi bada-
loní com la ciutat de l’estat es-
panyol on s’ha de fer un esforç
econòmic més gran per poder
pagar el lloguer, la mitjana del
qual se situa en els 1.064 euros.

Segons els resultats de l’estu-
di, Badalona està inclús lleuge-
rament per sobre de Barcelona en
aquest indicador d’esforç eco-

nòmic –Palma ocupa el tercer
lloc–, que contraposa els ingres-
sos de mitjana d’una família amb
el preu mitjà del lloguer al mu-
nicipi. Seguint aquest criteri, els
badalonins han de dedicar fins a
un 36,4% del sou per poder pa-
gar el lloguer, mentre que els
barcelonins hi destinen un 35,7%.

Més enllà de l’estudi, que
extreu les seves conclusions ba-
sant-se en mitjanes molts cops
allunyades de la realitat, les en-
titats locals reclamen que s’a-
doptin mesures urgents per apai-
vagar un problema que sembla
especialment “enquistat” al mu-
nicipi. “L’habitatge és un dret fo-
namental que no s’està garantint.
Necessitem polítiques valentes i
poder dotar els serveis munici-
pals d’un pressupost i de sufi-
cients recursos humans per dur
a terme la seva funció social”,

apunten amb contundència des
de la Federació d’Associacions
Veïnals de Badalona (FAVB),
que emplacen el consistori a
convocar el Consell Municipal de
l’Habitatge, que va celebrar-se
per últim cop ara fa un any.

En aquest sentit, la FAVB
confia que l’esperat nou pressu-
post inclogui partides per algu-
na de les mesures en clau habi-
tatge que figuren en el Pacte
per la Reactivació Econòmica i
Social i reclamen al govern local
més informació sobre l’acord
amb la Sareb per a la cessió de
250 pisos per a lloguer social que
va presentar Xavier García Albiol
el juliol del 2020.

SANT ROC, UN PUNT CALENT
Una de les zones de la ciutat que
més pateix la problemàtica de
l’habitatge que constata l’estudi

és el barri de Sant Roc. “Aques-
tes dades confirmen la realitat
que vivim dia a dia. Només
aquesta setmana hi havia pro-
gramats almenys nou desnona-
ments. El mercat d’habitatge no
està adaptat a les necessitats de
la població. Això el converteix en
un bé de luxe i afavoreix l’apari-
ció d’altres vies per poder acce-
dir a pisos assequibles com les
màfies”, asseguren des de la Pla-
taforma Sant Roc Som Badalo-
na, que consideren que les fa-
mílies vulnerables haurien de te-
nir garantida una alternativa
“normalitzada” per no quedar-se
fora del mercat legal de lloguer.

L’entitat també remarca que
la investigació de Tecnitasa no té
en compte que molts veïns són
rebutjats pel sistema i no poden
ni optar a un pis perquè els seus
ingressos no arriben al mínim

demanat, no tenen contracte in-
definit o la seva procedència ge-
nera recels en els propietaris.

PENDENTS DEL PRESSUPOST
Per la seva banda, fonts munici-
pals consultades per Línia Nord
consideren que l’estudi constata
una realitat preocupant, com és
que el preu de lloguer ha aug-
mentat considerablement en una
ciutat amb una situació d’emer-
gència d’habitatge com Badalo-
na. Sobre l’aplicació de mesures
al respecte, el consistori confia a
poder tenir enllestit com més
aviat millor el nou pressupost de
l’any 2022 per poder fer efecti-
ves les partides destinades a l’O-
ficina Local d’Habitatge, que en
els nous comptes municipals
veurà augmentats considerable-
ment els recursos disponibles
per al departament.

Les pertinences d’una família desnonada recentment al barri badaloní de Sant Roc amuntegades a la vorera. Foto: Jordi Pujolar/ACN

Anton Rosa
BADALONA

Pagar el lloguer i pocmés
» Badalona és la ciutat de l’Estat on la gent destina una part més gran del sou a pagar el lloguer

» Entitats i consistori diuen que cal posar solució al problema de l’habitatge, que el veuen “enquistat”
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La lupa

Les ciutats dormitori no són decadents, si no
ho decideixen. Ser dormitori –Badalona ho
és, en bona part– és una condició, mentre que
ser “decadent” és una decisió. Aquesta idea

m’apareix recuperant textos i articles del periodisme
“de ciutats”. Un dels referents d’aquest periodisme és
Miquel Molina. Aquests dies ens anuncia un llibre,
Projecte Barcelona, en el qual es pregunta si la capi-
tal està en decadència o només està en un stand-by
mentre s’hi concreta un canvi de model. La pregun-
ta i la reflexió són pertinents, i es poden aplicar a qual-
sevol ciutat, també a Badalona.

Tenim una Badalona dormitori o decadent? Per a Bar-
celona, Molina suggereix una anàlisi a partir del repàs al
pols de la cultura, el disseny, la tecnologia, la ciència i l’ur-
banisme, i ofereix un horitzó temporal per valorar-ho.

Què passaria si agaféssim la nostra ciutat i li fés-
sim un examen utilitzant els paràmetres que ens pro-
posa Molina? Estem en stand-by? Hi ha un canvi de
model a Badalona? Jo no ho crec. I m’agradaria que
pogués ser així, perquè com a mínim estaríem davant
d’alguna cosa anant en alguna direcció. I la podríem
discutir. Avui, però, només discutim la velocitat d’u-
na inèrcia que Badalona aprofita fins al 2015 i que de-
cau per la inestabilitat política, la crisi econòmica i l’ab-
sència de projecte d’una ciutat nova que ja no és ca-
paç d’establir consensos per transformar-la.

Quants anys fa que culturalment la ciutat és un “qui
dia passa”? Vam estrenar el Museu renovat fa 10 anys.
Després, la cua “romana” l’hem mogut amb alguna ac-
tuació més… Però en el terreny cultural no passem de
fer la viu-viu.

Si anem al disseny, la ciutat no ens ofereix gran cosa.
De nou. La façana del Carme, les seves exposicions, al-
guna escultura que no sabem ni de qui és, algunes ini-
ciatives vinculades a l’arquitectura i a l’interiorisme…
Però tot plegat desendreçat, molt tàctic, poc estratègic.

Podem repassar el nostre recorregut en l’assump-
ció de la ciutat-tecnològica per mirar si tenim empre-
ses, iniciatives o esdeveniments que puguin apuntar-se
a la llista. N’hi ha algunes, sí. Però no som una ciutat que
vulgui ser smart. Els nostres serveis municipals són el
que són. Antics. No tenim una política concreta que em-
penyi en aquest sentit, i per bé que hi ha algunes ex-
cepcions, l’anècdota no les converteix en categoria.

Badalona té alguna cosa a dir en l’àmbit urbanís-
tic? Hi ha hagut, de deu anys ençà, cap plantejament
ambiciós, transformació potent o aprovació? No. L’ho-
tel del Port, que encara no hem estrenat, es va des-
encallar quan Albiol era al seu primer mandat, però
el canal continua essent la gran assignatura pendent
d’un projecte magnífic.

Com a ciutat no ens atrevim en els debats de fons
i no executem un relat que vulgui ser alguna cosa cer-
ta. Mar i muntanya els tenim perquè tenim la sort de
viure aquí, però no hi ha rastre de transformacions re-
cents, llevat de la del parc nou que tenim on hi havia
la masia de Can Bada. Parlar de com transformar l’au-
topista ens porta al bucle, i l’impuls municipal –que
es tradueix en els pressupostos per redactar projec-
tes– és el que és.

Què pot fer Badalona per recuperar el pols perdut
aquests darrers 5 anys?

Hi ha moltes respostes a aquesta pregunta. D’en-
trada, disposar de majories que durin. Treballar
acords de ciutat que no siguin paper mullat. Prendre
decisions organitzatives. Reconèixer que com a ad-
ministració estem al pou, i demanar ajuda per sortir-
ne. Prioritzar àmbits que tinguin alguna base –Can
Ruti, com deia l’actual alcalde i l’anterior–, però de-
mostrar-ho amb fets. Tancar carpetes obertes des de
fa anys –l’estrella, la Caci– que necessiten dedicació
i determinació per concretar-se. Fer-nos presents i pe-
sats davant les altres administracions. Deixar d’escoltar

només uns quants i veure i moure’ns fora de Badalona
per observar què fan els que fan els deures.

Badalona, malgrat tot, no és una ciutat decadent.
És una ciutat que va tirant, que defuig d’horitzons tem-
porals llargs i que té una administració inestable que
va frenada. Malgrat això, passejant-hi s’hi poden tro-
bar vestigis de camins iniciats que cal reivindicar, re-
prendre i continuar. La urbanització de 18.000 me-
tres quadrats a la part baixa de Llefià, o la plaça de
Pompeu Fabra, o la recuperació del pont del Petroli
i el seu passeig, o la successió de places ben acabades
a tants barris de la ciutat són la base d’una ciutat que
val molt la pena. Afegir-hi els districtes industrials, gas-
tar els diners que hi ha a la tresoreria municipal per
fer nous projectes i impulsar el Campus de Can Ruti
per convertir-lo en el Campus Badalona, donar suport
a l’esport professional de manera més decidida –sí,
encara més– i redactar un planejament urbanístic am-
biciós i realista que compti amb la iniciativa privada
són algunes de les coses que es poden fer, i que mo-
destament crec que cal fer.

Els dos grans partits de Badalona, els seus líders,
saben quines són les pedres a la sabata que tenim.
Guijarro i Albiol són solvents. Cal que es posin d’a-
cord en els grans temes de ciutat. Esquerra Repu-
blicana ha fet un bon document de projecte de ciu-
tat, que cal valorar com a extraordinari en els temps
que corren. Els partits petits han de jugar el seu pa-
per, com a socis de la ciutat, governi qui la governi.
No té sentit fer oposició quan es governa, ni fer d’o-
posició dins dels governs ni fer d’oposició de l’opo-
sició. Algunes declaracions van en la bona direcció.
I tinc la impressió que hi ha ganes de recomençar Ba-
dalona. Sigui com sigui, amb majoria absoluta del que
representa Albiol o amb majoria absoluta dels actuals
partits del govern, el deure de tots plegats és fer de
Badalona la ciutat que podria ser.

per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

Recomençar Badalona: back to basics

NLes millors
perles

Una escola no deixarà que els alumnes piquin el Tió per fer-
lo cagar. I no és perquè s’hagin portat malament, sinó que

consideren que donar cops de pal a un tronc és un acte
violent. Sort que la canalla és més intel·ligent que tot això. 

Una dona va relliscar i va caure l’any 2017 al pàrquing
del Mercadona de Vidreres, a la Selva. Ara, l’Audiència

de Girona ha condemnat el supermercat a indemnitzar-la
amb 46.000 euros. No us venen ganes de caure?

Desenes de persones s’han manifestat per demanar la
dimissió de l’alcalde de Granada, Francisco Cuenca, per un

motiu de pes: el consideren “satànic”. Ho tenen clar perquè ha
penjat uns llums de Nadal que recorden una creu invertida.

Es parla poc de la bellesa natural dels camells, però al’Aràbia Saudita és un tema amb el qual no es poden fer
bromes... ni trampes. Per això han desqualificat d’un
concurs 43 camells que duien bòtox i altres retocs estètics.

LA FOTOSagrada Família
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El Centre Excursionista Puigcastellar, 
història viva de Santa Coloma1
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Impuls a la reforma de 
dues escoles de Montgat

Alerta per possible contaminació en un
solar a tocar de l’escola Badalona Port

Proposen recuperar el record dels 
migrants de la postguerra a Sant Adrià

Entitats de Tiana reclamen més facilitats 
per recuperar l’activitat cultural

El + llegit línianord.cat

3

4

5

La clau

Aprincipis d’aquest any, el
dia 29 de gener, es va fer
una videoconferència en

què van participar representants
de la Generalitat –entre els quals
hi havia l’actual conseller d’Edu-
cació, l’Honorable Sr. Josep Gon-
zàlez-Cambray–, de l’Ajunta-
ment de Badalona (tots els grups
municipals i el govern), de la co-
munitat educativa de l’institut
La Riera i de la Plataforma Insti-
tut Lola Anglada (PILA).

S’hi va parlar de la situació de
bloqueig que tenia l’institut La
Riera –nom triat per la comuni-
tat educativa–, ja que els estu-
diants que cursaven l’ESO no te-
nien garantida la seva continuïtat
per fer-hi els estudis de batxille-
rat, en no disposar d’espai als mò-
duls provisionals que ocupaven.

Era evident que, si no se so-
lucionava aquest problema, al
setembre els alumnes no hi po-
drien continuar els estudis de
batxillerat. Així, es tallava un
projecte educatiu que les famílies,
com a membres actives de la co-
munitat, consideren molt positiu.  

A la reunió també es va re-
cordar que l’espai on s’ubicaven
els mòduls era una cessió tem-
poral de l’Ajuntament i que s’es-
taven treballant amb una co-
missió ciutadana les possibles
millores d’aquesta zona i la in-
corporació d’aquest espai al parc
de ca l’Arnús.

No hem d’oblidar que la Ge-
neralitat va crear l’institut La
Riera com un centre de tres línies
d’ESO i dues línies de batxillerat,
i que actualment hi ha vuit cur-
sos d’ESO i s’ha habilitat un espai
en els mateixos mòduls per aten-

dre un curs de batxillerat, amb
els problemes que això suposa.
Tanmateix, la bona predispo-
sició del professorat i de les fa-
mílies per col·laborar i solu-
cionar els problemes els va fer
assumir aquesta situació, con-
fiant en la provisionalitat i en el
compromís de les autoritats.

El compromís adquirit, des-
prés de superar les desavinen-
ces inicials, va ser que l’Ajun-
tament es faria càrrec d’habili-
tar un espai en un local de la
seva propietat proper als mò-
duls, en el qual té previst ubicar
el casal de la gent gran de Ca-
nyadó, i condicionar-lo per,
provisionalment, impartir-hi
classes. Abans, redactaria el
projecte perquè la Generalitat
el supervisés. De fet, l’Ajunta-
ment té reservada una partida
pressupostària amb aquesta fi-
nalitat i, segons diuen, ja ha re-
dactat el projecte, si bé les ob-
res encara estan per començar.

La Generalitat, per la seva
part, s’ocuparia de redactar els
projectes de rehabilitació de
l’escola vella Lola Anglada, de
construcció d’un nou edifici a
l’actual pista esportiva i de
creació d’una nova pista. De
fet, va obrir un procés de par-
ticipació amb la comunitat
educativa per recollir opinions
i valorar les propostes tant
del professorat com dels alum-
nes i les famílies.

Després d’això, el 10 de juny
de 2021, el Departament d’E-
ducació va enviar a la comuni-
tat educativa una proposta d’es-
tudis previs sobre l’ampliació i
la pista. Malauradament, ara
per ara, encara no s’han co-
mençat els treballs que l’Ajun-
tament ha de fer per adequar
l’espai, ni es tenen notícies del
pressupost aprovat per part de
la Generalitat per a les obres.

Aviat s’obrirà el període de
preinscripció i ningú sap què
passarà si l’Ajuntament no fa les
obres i condiciona el local, o si
la Generalitat no comença el
procés administratiu per poder
rehabilitar l’escola vella i cons-
truir el nou edifici.

Les famílies tenen clar que
els seus fills han de continuar
els estudis al seu centre, i l’A-
juntament té el compromís
amb el veïnat de recuperar l’es-
pai cedit provisionalment a la
Generalitat per instal·lar els
mòduls. Per això, és urgent
aclarir la situació i que es de-
sembarassin totes els dubtes.

Com em diu una bona ami-
ga, no pot ser que els que tenen
la responsabilitat i els mitjans
per garantir una educació de
qualitat s’oblidin dels seus
compromisos i deixin al carrer
més de dos-cents joves estu-
diants, truncant totes les seves
expectatives de futur.

I no s’hi valen excuses.

Cal complir els compromisos
per Pedro Jesús Fernández             

A les xarxes

@ToniTrilla: Delta ens ocupa. Òmicron ens
preocupa. Delta: la dura realitat, contagis a
l’alça i més pressió sobre el sistema sanitari.
Òmicron: atents a noves dades i estudis.

@arnau_blanch: El coordinador del futbol
base del Barça va deixar el club fa uns dies
per “motius personals”. Ara, 60 testimonis
denuncien abusos i vexacions sexuals.

#CasBenaiges

@miqueljarque: Cop contra la droga a
Barcelona [...] La Guàrdia Civil hi ha detin-
gut un dels narcotraficants més buscats
d’Europa.

#NarcotràficABarcelona #LaCovidDisparada

Els semàfors

El barri de la Mina de Sant Adrià
de Besòs ha recuperat la

normalitat després de gairebé
una setmana patint talls de

llum. Les aturades de
subministrament d’Endesa van
afectar un total de 500 persones

de fins a tres blocs diferents. 
pàgina 8Endesa

Una desena d'entitats de Tiana
han alçat la veu per reclamar
més "facilitats" per recuperar
l'activitat cultural del municipi.
En un manifest, les agrupacions
emplacen l'executiu a assumir
un paper actiu en la promoció
dels diferents actes i iniciatives.

pàgina 18Aj. de Tiana

El cantautor Pau Riba ha decidit
mantenir la seva agenda de
concerts malgrat anunciar la

setmana passada que pateix un
càncer de pàncrees que no es

pot extirpar. Una de les pròximes
actuacions de l’artista serà a
Tiana, on fa temps que viu.

pàgina 18Pau Riba
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La precaritat persegueix els
afectats per l’incendi del Gorg

POBRESA4Fatou, Amadou,
Boubacar, Thierno i Baye.
Aquests són els noms de les per-
sones que van morir en l’incen-
di d’una nau ocupada al barri ba-
daloní del Gorg ara fa un any. Ara
els supervivents han tornat a al-
çar la veu per denunciar la si-
tuació de precarietat en la qual es
troben i per alertar que el risc
d’un nou incendi segueix present.

El primer aniversari dels fets va
arrencar el passat dijous amb una
pregària en record a les víctimes i
van continuar amb la creació d’un
mural amb els noms dels desapa-
reguts en el mur que flanqueja el

solar on s’ubicava la nau. Després
va tenir lloc una concentració, on
els supervivents van reclamar a les
autoritats ajuda per regularitzar la
seva situació i poder així accedir a
una feina i un sostre digne. Cal re-
cordar que molts dels afectats
malviuen en altres naus ocupades
com la del carrer Progrés, on re-
sideixen prop d’un centenar de
persones en condicions precà-
ries, tal com es va veure ahir amb
un petit incendi que hi va haver
sense conseqüències. Precisa-
ment, el desnonament d’aquest es-
pai ha estat recentment ajornat
fins al 13 de gener.

Cap Nen Sense Joguina es
farà tot i el deute del 2020

NADAL4La campanya Cap Nen
Sense Joguina es podrà fer fi-
nalment aquest 2021. La tradi-
cional iniciativa solidària estava
a l’aire perquè l’empresa que fins
ara subministrava les joguines
encara no ha cobrat els 9.000 eu-
ros corresponents a l’edició de l’a-
ny passat. Aquest contratemps ha
obligat el consistori a buscar a
contrarellotge una nova compa-
nyia per poder dur a terme la
campanya enguany.

Segons ha pogut saber Línia
Nord, el repartiment s’ha hagut
d’adaptar aquest any i es cen-

trarà en els infants que són
usuaris dels diferents centres
oberts del municipi. Les joguines
s’entregaran a les famílies be-
neficiàries des del Centre Cívic
Can Cabanyes i la previsió és que
es puguin venir a recollir entre el
2 i el 4 de gener.

Des del PP asseguren que
aquests 9.000 euros pendents del
2020 estan en període de paga-
ment i consideren que el nou go-
vern local ha tingut temps sufi-
cient per tramitar un nou con-
tracte menor amb una empresa
diferent de l’afectada.

Alerta per contaminants en
un solar a tocar d’una escola

POLÈMICA4Les obres en un so-
lar ubicat a pocs metres de l’escola
Badalona Port han aixecat totes
les alarmes entre la comunitat
educativa. Segons va denunciar
l’entitat AireNet, el terreny podria
estar contaminat a causa del seu
passat industrial i en l’actuació a
l’espai s’estaven movent terres
sense cap mena de protecció ni
mesures de seguretat.

La preocupació veïnal va por-
tar el consistori a organitzar la set-

mana passada una reunió amb
l’AMPA del centre, representants
de l’agrupació ecologista i l’em-
presa constructora on es va trac-
tar el cas i es va acordar ampliar
les mesures de seguretat per pre-
venir possibles riscos, tant pels
operaris com per als alumnes. Les
famílies de l’escola van agrair a
través de les xarxes la “predis-
posició” del govern local, però van
apuntar que “totes les precau-
cions són poques” en casos així.

Supervivents de la nau del Gorg pinten el mural de record. Foto: ACN

El solar afectat. Foto: Ajuntament.

Política | El nou pressupost, impossible abans de gener?
Guanyem ha posat en dubte en un comunicat que el nou pressupost municipal
pugui estar enllestit abans de gener sense saltar-se cap termini. Des del govern

matisen que la intenció és aprovar-lo inicialment aquest mateix desembre.

POLÈMICA4Badalona repetirà
aquest 2021 l’experiència del
Campament Reial. La iniciativa
impulsada l’any passat per l’e-
xecutiu aleshores encapçalat per
Xavier García Albiol tornarà al
parc de Montigalà finalment el
pròxim 30 de desembre, un dia
més tard del previst. Aquest pe-
tit retard –que es compensarà
amb la inclusió de la jornada del
dia 31 per mantenir els cinc dies
de campament–ha estat provo-
cat per problemes en la contra-
ctació del servei, que va quedar
aturada amb el canvi de govern.

Des del consistori acusen el
PP de voler “boicotejar” l’esde-
veniment provocant la suspen-
sió fins a dos cops de la mesa de
contractació, ja que a les re-
unions no es va presentar cap re-
gidor de la formació. En aquest
sentit, els populars només reco-
neixen un dels dos ajornaments
i l’atribueixen a la indisposició
d’un dels seus representants.

Pel que fa al muntatge del
campament, Albiol assegurava
divendres passat que els termi-
nis legals no permeten iniciar els
preparatius fins al mateix dia 30
i posava en dubte que pogués es-
tar enllestit a temps. Tanmateix,
segons avançava dilluns el Tot
Badalona i ha pogut confirmar
Línia Nord, l’edició de l’any pas-
sat del campament es va co-

mençar a muntar cinc dies abans
de l’adjudicació del contracte,
que no es va signar fins a finals
de gener. Des del PP, però, ne-
guen que es vulnerés en cap cas
la llei de contractació, ja que es
va modificar el contracte de la
Cavalcada de Reis per permetre
que el muntatge del campament
arrenqués abans de la formalit-
zació de l’adjudicació.

L’edició del Campament Reial del 2020 al parc de Montigalà. Foto: Ajuntament

El Campament Reial torna amb
retard i sospites de boicot del PP
» L’activitat començarà un dia més tard per problemes en el contracte

» El govern acusa el PP de posar traves, però aquest ho nega
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L’edatisme, és a dir, la discri-
minació cap a la gent gran pel
simple fet de tenir una edat
avançada, és segons l’Organit-
zació Mundial de la Salut (OMS)
la tercera raó de discriminació
al món, per darrere del mas-
clisme i del racisme.

En els darrers anys, aquesta
forma de menyspreu cap a una
part de la nostra societat s’ha fet
encara més evident. En més
d’una ocasió, la pandèmia ha po-
sat sobre la taula el grau de dis-
criminació que experimenten
els homes i les dones d’edat
avançada. A la situació que van
viure les residències cal afegir-
hi la soledat que va produir el
confinament en les persones
grans. A més, en les últimes
setmanes, l’obligatorietat del
passaport covid per accedir a al-
guns establiments afecta doble-
ment aquest nínxol de població.

Tal com explica David Ruiz,
coordinador dels Serveis inter-
ns d’Amics de la Gent Gran, el
certificat “ha complicat molt
la vida” de la població que té
més de 65 anys. “Hi ha moltes
persones vacunades que no es-
tan donades d’alta a La Meva
Salut, altres que no tenen un te-
lèfon mòbil apte per descarre-
gar-se el certificat i també n’hi
ha que no saben com descarre-
gar-lo”, afegeix Ruiz.

Davant d’aquesta situació,
la manera més senzilla d’acon-
seguir el document implica o bé
demanar que algú proper faci el
tràmit o bé anar al Centre d’A-
tenció Primària (CAP), però
aquesta última solució té in-
convenients. “Moltes persones
grans tenen por de sortir de
casa, sobretot pel que veuen a la

televisió, i envien un familiar a
recollir el passaport”, diu Ruiz.

Flors Terna, de l’Associació
per la defensa de la gent gran
(ADEGG), també considera que
la manera en què s’ha habilitat el
certificat de vacunació deixa
desprotegit el col·lectiu. “No
paro de rebre trucades de socis
i sòcies que em pregunten com
descarregar-se el document”, es
lamenta. Per a ella, aquesta si-
tuació només és un dels molts
exemples de com el món modern
està deixant de banda la gent
gran. “Ens trobem amb persones
que tenen problemes per saber
com funciona un grup de What-
sApp o amb dificultats per poder
gestionar els seus comptes ban-
caris, perquè cada cop hi ha me-
nys atenció presencial”, diu la in-
tegrant de l’ADEGG. Des de l’as-
sociació fan tallers sobre tecno-
logia per a gent gran, però es

queixen de la manca de recursos
per poder-ne fer més quan veuen
que es tracta d’una necessitat de
primer ordre.

Tanmateix, semblaria que
totes les persones grans es troben
en aquesta situació. En contra del
lloc comú del pensament edatis-
ta, que considera que les perso-
nes d’edat avançada no entenen
res, segons Ruiz hi ha persones
grans que han sabut adaptar-se
als canvis i descarregar-se sense
dificultats el certificat. Això fa que
la perspectiva paternalista cap a
aquest col·lectiu tampoc sigui la
via per solucionar el problema, ja
que, segons expliquen des d’A-
mics de la Gent Gran, “negar les
capacitats d’aprenentatge de la
gent gran també és edatisme”.

SEGON NADAL AMB COVID
“L’any passat, amb les restric-
cions per la pandèmia, les per-

sones grans van estar molt soles
durant les festes”, diu Ruiz. Per
aquest motiu, moltes d’elles en-
guany no volen tornar a passar
per la mateixa situació.

És en aquesta línia que s’em-
marca la iniciativa de la Dipu-
tació de Barcelona i la Creu
Roja #GransLovers. Es tracta
d’una campanya amb la qual es
vol sensibilitzar sobre “la solitud
no volguda entre la gent gran,
agreujada per l’actual situació de
la covid”. Alhora, centenars de
voluntaris fan acompanyament
de persones grans perquè no se
sentin sense ningú en aquestes
dates assenyalades.

No és l’única iniciativa per
combatre la solitud. ADEGG
va un pas més enllà. L’organit-
zació fa tallers perquè les per-
sones grans aprenguin a estar
soles. “Té molt èxit… Intentem
que aprenguin a afrontar els

reptes que la vida implica en
aquestes edats: viudetat, la dis-
tància amb els fills, deixar de
treballar…”, explica Terna per
afegir que la soledat és una
qüestió que “sobretot afecta les
dones”. Potser semblen coses fà-
cils d’afrontar per a qui no les
viu, però segons afirmen des
d’Amics de la Gent Gran, “treu-
re importància a la tristesa de la
gent gran és edatisme”.

Tot i la bona voluntat d’a-
questes iniciatives, no hi ha un
sistema d’atenció per a la gent
gran prou robust per atendre
una població que cada cop és
més envellida. Així ho conside-
ra l’Institut d’Estudis Regionals
i Metropolitans de Barcelona
(IERMB), que assenyala que “la
irrupció de la pandèmia de la co-
vid ha fet encara més visibles les
febleses de l’actual sistema de cu-
res per a la gent gran”.

Encaramés vulnerables
» La pandèmia s’acarnissa amb la gent gran: del passaport covid a viure un altre Nadal atípic

» El certificat “ha complicat molt la vida” de la població de més de 65 anys diu Amics de la Gent Gran

La gent gran acaba patint diferents discriminacions a causa del pes que té la tecnologia en qüestions com el passaport covid. Foto: ACN/Blanca Blay

Albert Alexandre
BARCELONÈS NORD
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La Festa Major d’Hivern torna
aquest Nadal amb restriccions
TRADICIONS4Santa Coloma de
Gramenet tornarà a gaudir
aquest any de la Festa Major
d’Hivern. Després de la suspen-
sió de l’edició del 2020 a causa
de la pandèmia del coronavirus,
el consistori ha apostat enguany
per recuperar la festivitat amb
una programació d’activitats
adaptada a les restriccions sa-
nitàries i repartida per diferents
espais del municipi.

El tret de sortida dels actes
d’aquest Nadal -que s’allargaran
fins a principis de gener- va te-
nir lloc el passat 3 de desembre

amb l’encesa de llums celebra-
da a la plaça de la Vila. La pro-
gramació continuarà amb es-
pectacles i activitats de tota
mena com la versió nadalenca
del festival de circ Passatge In-
sòlit, el Mercat de Nadal a la pla-
ça del Rellotge o la tradicional
Diada de Santa Coloma el dia 31
de desembre. En paral·lel, el
govern local manté de la mà de
la Creu Roja la campanya soli-
dària de recollida de joguines i
també s’organitzaran una sèrie
d’esdeveniments per promo-
cionar el comerç local.

DESIGUALTATS4La pobresa en-
ergètica és una problemàtica
molt present entre la població
vulnerable del Barcelonès Nord.
En zones com el barri badaloní de
Sant Roc o l’adrianenc de la Mina
ja s’han produït els primers talls
de llum de la temporada d’hivern.
Les dades, però, són també pre-
ocupants a Santa Coloma.

El Punt d'Assessorament En-
ergètic (PAE) impulsat pel go-
vern local ha doblat en els pri-
mers deu mesos del 2021 les fa-
mílies ateses per pobresa ener-
gètica respecte a les xifres de l’a-
ny anterior, assessorant un total
de més de 1.500 nuclis familiars.
En aquest mateix període tam-
bé s’ha multiplicat per dos l’ela-
boració d’informes de Risc d'Ex-
clusió Residencial, uns docu-
ments essencials per evitar que
les companyies procedeixin a
deixar sense subministrament
elèctric o d’aigua les llars més
vulnerables. Des del consistori
atribueixen aquest notable in-
crement a la tornada a la pre-
sencialitat, ja que durant gran

part del 2020 es va oferir aten-
ció telemàtica als afectats. 

“És evident que la presen-
cialitat facilita que la gent de-
mani ajuda, però crec que la pu-
jada es deu a la confluència de
diversos factors. Per una banda,
hi ha un gran desconeixement
per part dels veïns, s’han perdut
hàbits que ja tenien els nostres
pares i avis i que permetien es-
talviar energèticament. Per l’al-
tra, tenim l’escala del preu de la
llum”, apunta Tomás Fernán-

dez, president de la Federació
d’Associacions de Veïns de San-
ta Coloma (FAVGRAM), que
avisa que aquest hivern serà
molt dur per a les famílies amb
pocs recursos.

Des de la secció local de la
PAH comparteixen l’anàlisi i re-
corden que la instal·lació de
comptadors socials pot ser una
bona solució per afrontar una
problemàtica que cada cop su-
posa un “hàndicap” més impor-
tant per als més vulnerables.

Més de 1.500 famílies han rebut atenció enguany. Foto: Ajuntament

Les famílies ateses per pobresa
energètica es doblen enguany

L’encesa de les llums d’aquest 2021 a Santa Coloma. Foto: Ajuntament

Can Zam |Protesta per repensar la reforma del parc
La Plataforma en Defensa de la Serra de Marina i Can Zam va protagonitzar

ahir una acció de protesta per instar les autoritats a repensar la finalització de
la reforma del parc. Un grup de veïns van accedir a les obres amb pancartes.
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SUBMINISTRAMENTS4La llum
ha tornat definitivament a la
Mina. El barri de Sant Adrià de
Besòs ha recuperat la normali-
tat després de gairebé una set-
mana patint talls en el submi-
nistrament elèctric. Les atura-
des més importants es van con-
centrar entre els dies 28 i 31 de
novembre i van afectar prop
de 500 famílies dels blocs Bo-
real, Venus i Saturn.

“Els talls començaven a les
vuit en hora punta i s’allargaven
fins a les quatre de la matinada.
No és només el fred i la pèrdua
del menjar de la nevera. Aquí hi
ha molta gent que dorm amb mà-
quines i que necessiten electrici-
tat per respirar”, expliquen al-
guns dels veïns afectats, que van
protagonitzar diverses concen-
tracions de protesta per reclamar
a les autoritats solucions. Les
queixes dels afectats van acabar
tenint efecte i després d’uns dies
d’intensa feina per part dels tèc-
nics de la companyia Endesa es

va poder recuperar el servei ha-
bitual a la zona afectada.

En l’aturada dels talls de
llum va jugar un paper clau el
consistori, que de la mà del Con-
sorci de la Mina va pressionar
l’empresa energètica perquè do-
nés resposta amb la “màxima ce-
leritat” a les demandes de les fa-
mílies. Precisament, el govern lo-
cal feia públic la setmana pas-
sada un comunicat on lamenta-
va la situació i on apuntava que
s’estan prenent mesures per evi-
tar que es puguin tornar a repe-
tir aturades d’aquesta magnitud.
En aquest sentit, els tècnics han
pogut constatar que la sobre-
càrrega d’aquests dies va estar
provocada per l’ús fraudulent del
subministrament en determi-
nats habitatges, principalment
concentrats en el bloc Saturn.

Es dona la circumstància
que les instal·lacions elèctri-
ques dels tres edificis –que els
veïns qualifiquen d’obsoletes
perquè tenen prop de 50 anys–

comparteixen una mateixa co-
mesa. Aquest fet provoca que, si
es produeix un pic de consum en
un dels blocs, aquesta saturació
de la xarxa afecta els altres dos
immobles. Malgrat que aquesta
disfunció ja es va detectar el
2019, quan es va produir un al-
tre episodi de talls de llum, no ha
estat fins ara que Endesa i el

consistori han decidit separar la
comesa per aïllar aquestes so-
brecàrregues i evitar que afecti
els veïns dels altres blocs.

UNA ACCIÓ “CONTUNDENT”
Aquests treballs de sectorització
de la xarxa ja estan en marxa i
des de l’administració local con-
fien que serveixin d’una vegada

per totes per resoldre una situa-
ció “enquistada” i que feia temps
que reivindicaven els veïns de la
Mina. Per la seva banda, els
afectats valoren positivament la
mesura i agreixen al consistori la
“contundència” amb la qual s’ha
abordat la problemàtica, tenint
en compte que just comença la
temporada d’hivern.

LaMina recupera el pols elèctric
» El barri adrianenc torna a la normalitat després de gairebé una setmana amb talls de llum nocturns
» La pressió municipal ha portat Endesa a separar la comesa dels blocs afectats per evitar nous casos

El bloc Venus va ser un dels edificis de la Mina afectats per aquest episodi de talls de llum. Foto: Arxiu

Feminisme |Nous senyals en contra la violència masclista
L’Ajuntament de Sant Adrià de Besòs ha col·locat nous senyals en quatre dels accessos
al municipi per mostrar el seu ferm rebuig a les violències masclistes. Aquesta iniciativa
està emmarcada en els actes pel Dia per l’Erradicació de la Violència envers les Dones.
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Pau Riba anuncia que pateix
càncer, però manté l’agenda
MÚSICA4El cantautor Pau Riba
va deixar commocionat el món
de la música catalana en anun-
ciar la setmana passada que pa-
teix un càncer de pàncrees que
“no pot ser extirpat”. Segons ex-
plicava el mateix artista mallor-
quí a través de les xarxes socials,
fa prop de sis mesos que pateix
dolor i, després d'un temps amb
un diagnòstic erroni, el mes pas-
sat li van detectar malaltia.

Malgrat haver començat ja
les sessions de quimioteràpia,
Riba ha decidit mantenir l’a-
genda de concerts que tenia pre-
vista per aquest Nadal i que in-
clou una actuació el pròxim 26

de desembre a la Sala Albéniz de
Tiana, on fa temps que té esta-
blerta la seva residència. “Ja
m'aneu comentant que em veieu
molt prim, per més que menjo
tot seguint escrupoloses pautes
dietètiques, però perdo un parell
de quilos setmanals. Tot això
està essent molt més portable i
possible mercès als ajuts rebuts
fins ara. A tots i a cadascun
moltes gràcies per aconseguir
que tot això deixi de ser foscor
extrema. Visca el foc!”, conclou
el cantautor en el seu missatge,
on assegura que, malgrat tot,
tant ell com el seu entorn més
proper estan esperançats.

TIANA4Una desena d’entitats
de Tiana han alçat la veu per re-
clamar al consistori més “facili-
tats” per recuperar l’activitat cul-
tural del municipi. En un mani-
fest conjunt, les agrupacions em-
placen l’executiu encapçalat per
Marta Martorell a assumir un pa-
per actiu en la promoció dels di-
ferents actes i iniciatives que es
proposin, tenint en compte que
les restriccions per la pandèmia
del coronavirus han posat les
entitats en una posició “molt
complicada”, reduint la seva pre-
sència a l’espai públic al mínim.

“Durant la Festa Major es
van tancar diversos espais on
tenen lloc les activitats liderades
per entitats. Això va indignar els
tianencs. Necessitem més que
mai que les entitats puguin des-
envolupar la seva activitat amb el
suport i la mà estesa de l’Ajun-
tament”, assenyalen en l’escrit, on
reivindiquen el paper de les agru-
pacions en la dinamització de la
vida al municipi. Sota aquesta
premissa, les entitats han orga-
nitzat aquest dissabte la jornada

solidària Tiana per la Cultura, que
se celebrarà de dotze del migdia
a sis de la tarda al parc del Doc-
tor Mascaró i que comptarà amb
actuacions musicals i un dinar
popular. Els beneficis que s’ob-
tinguin amb l’acte es destinaran
a sufragar les despeses judicials
que va haver d’assumir la jove tia-
nenca acusada de llançar un to-
màquet a l’alcaldessa durant el
pregó d’enguany. Cal recordar
que el jutge va decidir arxivar la
denúncia presentada contra la
noia per falta de proves.

FORTA FISCALITZACIÓ DEL PSC
Per altra banda, dimarts va tenir
lloc la sessió del Ple de desembre,
on es van aprovar finalment les
bases per accedir als habitatges de
lloguer social de Vessants II. La
reunió dels grups va estar prin-
cipalment marcada per la forta
fiscalització de l’acció de govern
que va dur a terme el PSC, que
formava part de l’executiu fins al
passat octubre i que va posar so-
bre la taula temes com el finan-
çament de l’Institut Tiana o la re-
sidència Sant Cebrià.

El parc del Dr. Mascaró acollirà una jornada reivindicativa. Foto: Ajuntament

Entitats reclamen més facilitats
per recuperar l’activitat cultural

El cantautor Pau Riba, en una imatge d’arxiu. Foto: Àlex Recolons/ACN

Montgat | Presentació del Pla d’Acció Municipal als veïns
L’Ajuntament de Montgat va presentar als veïns i entitats del municipi el nou Pla

d’Acció Municipal (PAM) en una audiència pública celebrada dilluns. Aquest
plantejament és el full de ruta que definirà les polítiques municipals fins al 2023.
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Esports

M'han explicat molts orí-
gens peculiars d'espor-
tistes en una disciplina,

però el teu és dels millors. 
És molt curiós, i el que va venir des-
prés, també. Jo ja tenia 12 anys i
mentre les meves companyes,
com és normal, sabien fer entrades
a cistella i moltes coses més, jo no
era capaç ni de botar la pilota. 

Suposo que la teva progressió va
ser increïble. "Vam guanyar el
torneig Aker, que organitza el
Baskonia, i recordo una Sheila
que, en el seu primer any com a
jugadora, ja destacava per la
seva alçada i potència, i agafava
molts rebots", descriu  Pablo Na-
pal, que et va entrenar al CB On-
cineda, el teu club de formació. 
Els meus grans records són de les
persones. Pots guanyar o perdre,
però el que et queda sempre al fi-
nal és qui t'acompanya en el viat-
ge. Aquell any en Pablo em va fer
tecnificacions. Va començant sent
un entrenador i ara és el meu mi-

llor amic. Malgrat la distància,
sempre és a prop.   

Suposo que sempre has tingut un
vincle especial amb els teus avis.  
De l'àvia Pilar va ser de qui vaig po-
der gaudir més. Malgrat que ens va
deixar fa dos anys, noto que m'a-
companya i em protegeix. Potser
per això estic tan bé en la meva fei-
na. Treballar amb la gent gran és el
més bonic i generós que hi ha
perquè són persones molt agraïdes. 

Ets una fisioterapeuta de vocació?
Totalment! Somio ser-ho des de
petita i ho he aconseguit. Soc  fi-
sioterapeuta a l'AB Premià, a la pe-
drera del Bàsquet Femení Sant
Adrià i en un espai social a Santa
Coloma de Gramenet. És un cen-
tre amb grups de persones amb
demència que hi van els matins i
fan diferents activitats (socialit-
zació, memòria activa, estimulació
cognitiva i activitat física). Busca-
ven algú per a l'activitat física i els
vaig agradar perquè he sigut en-
trenadora, he fet dinàmiques de
grup... No em costa parlar i crec
que l'ofici m'està ajudant a millo-
rar molt la meva comunicació i a
cuidar i tractar les persones. 

T'ho passes tan bé com sembla?
Encara més! [Riem]. Ja conec bé
tots els avis i àvies, les seves famí-
lies, els gossos... Em transmeten en-
ergia extra per als entrenaments
amb el Bàsquet Femení Sant Adrià
i quan no em surten les coses
fora, m'ajuden a oblidar-me'n.
Sempre estan somrient!   

Des que treballes amb gent gran
amb demència ha canviat la teva
perspectiva sobre la memòria? 
Sí. No la cuidem bé ni prou. Hi ha
molts graus de memòria i cada
cas és un món.  

Sembla que gaudeixis molt ve-
ient content el teu entorn i fent-
lo brillar, i que valoris el procés. 
Ostres, moltes gràcies! No ho havia
pensat mai. El més important és la
salut mental: tothom ha tingut un
any dolent i dur, i hem vist que hi
ha coses poc importants. No po-

dem pensar massa. Ara valoro molt
més les petites coses. 

Tornaràs a Malta? 
[Riu]. No en tinc ganes, la veritat...
Ara ric, però el viatge de fi del grau
de Fisioteràpia va ser molt dur.
Cinc passatgers del nostre vol van
donar positiu i vam haver d'estar
confinats a l'hotel 14 dies. Es va fer
etern. Nosaltres havíem estat a l'a-
vió amb doble protecció (una mas-
careta FFP2 i una altra quirúrgica),
teníem totes les dosis de la vacuna
i ens havíem costejat una PCR. 

Durant el malson es va resoldre
el teu futur al bàsquet.  
És veritat! Em va començar a seguir
a Instagram l'Enric Cervera, que ara
és el meu entrenador, i em va dir
que em volia fitxar! Després de
tants missatges i trucades de mit-
jans de comunicació d'Espanya
que volien parlar amb nosaltres so-
bre el confinament, era l'últim
que m'esperava.  

El pròxim diumenge us visita
Distrito Olímpico. 
Que no ens confongui la classifi-

cació: no serà un partit senzill. Sa-
bem que patirem perquè Distri-
to Olímpico té una gran capaci-
tat d'anotar triples i haurem de
multiplicar-nos en defensa. La
Lliga Femenina 2 està molt i molt
competida. 

Havies somiat alguna vegada
amb jugar amb Núria Martínez?
De petita, quan la veia a la televi-
sió, li deia a ma mare, la María Je-
sús: "Ostres, la Núria Martínez és
brutal!". És una jugadora i una
persona increïble: em corregeix,
em guia, m'anima... És inesgotable.
Una referent amb una trajectòria
impressionant.  

Amb 24 anys ets la quarta més
veterana en un equip ple de
júniors.  
Ens falta experiència, però ni una
mica de companyonia, entusiasme
i ganes de créixer. Des del primer
dia les companyes i el cos tècnic
m'han acollit molt bé. Soc molt fe-
liç al Bàsquet Femení Sant Adrià: és
un gran grup humà, molt divertit
i persistent en què prima l'esforç
continu. L'únic camí possible.

“Treballar amb la gent
gran és el més bonic 
i generós que hi ha”

Sheila Maeztu / Pivot del Bàsquet Femení Sant Adrià i fisioterapeuta

Sheila Maeztu (Murugarren, Navarra, 1997) és una mina d'anècdotes, i sol començar
a explicar-les amb un “et seré molt sincera...”. No es va apuntar a handbol perquè 
es va trobar tancada l'oficina de la SD Itxako. "Ma mare em va preguntar si volia 
fer bàsquet i li vaig dir que sí", recorda la pivot del Bàsquet Femení Sant Adrià.

“Núria Martínez és
una jugadora i una
persona increïble: em
corregeix, em guia...”

Foto: Manel Expósito

Futbol | El CF Badalona visita la SD Tarazona 
El conjunt de Javi Moreno visitarà la SD Tarazona el pròxim diumenge 19 de desembre, en
partit corresponent a la 16a jornada del grup 3 de la Segona Divisió RFEF. El Badalona CF

hi arribarà impulsat per la seva victòria per 1-0 contra el CD Eivissa, el passat dia 12. 

Toni Delgado
SANT ADRIÀ
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Un poble que vivia galopant en l’eufòria
eterna es va veure amenaçat per un final.
Qualsevol intent de rebel·lar-s’hi produ-
ïa l’efecte contrari. La majoria va preferir
anticipar-se i esclatar abans. Qui es va que-
dar va haver de tirar enrere, travessar un
pantà bipolar i tornar al principi per po-
der, a la fi, assumir que s’acabaria.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Eufòria
Lara Díez Quintanilla

Ferran Palau ha publicat aquest de-
sembre el seu disc més “existencialista”,
segons ha dit ell mateix. Joia (Hidden
Track Records) inclou nou cançons que
el cantautor collbatoní ha enregistrat al
llarg d’aquest any amb Jordi Matas, en
les estones lliures que tenien entre les
gravacions d’artistes de la mateixa dis-
cogràfica, com Iris Deco o Anna Andreu.

Música

Sis dies corrents narra una setmana a la
vida d’en Moha, en Valero i en Pep, tres
treballadors d’una petita empresa de fon-
taneria dels afores de Barcelona. En
Moha, el més jove, està en període de
prova i després haurà de substituir en Pep,
a punt de jubilar-se. En Valero no ho veu
clar: en Moha no està a l’altura i creu que
els clients no acceptaran un marroquí.

Pelis i sèries

Sis dies corrents
Neus Ballús

Joia
Ferran Palau

Natura encesa
Els Jardins de Pedralbes de Barcelona acullen aquest Na-
dal l’espectacle de llums ‘Natura encesa’. Es tracta d’una

instal·lació lumínica que ofereix una experiència immersi-
va per deixar bocabadats petits i grans. ‘Natura encesa’

compta amb un milió de llums led i més d’un quilòmetre
de cablejat, que permeten crear flors, ocells, bancs de pei-
xos i tota mena de criatures amb llums. Aquesta instal·la-
ció, que es va inaugurar el 7 de desembre, es podrà visitar
fins al 23 de gener, dues setmanes més del previst. Aques-
ta pròrroga és fruit de l’èxit que ha tingut entre el públic.

Úrsula Corberó (Sant Pere de Vilamajor,
1989) s’ha convertit en l’actriu catalana amb

més projecció internacional gràcies a l’èxit
rotund de la sèrie de Netflix La casa de papel.
Abans l’havíem conegut com la Ruth de Físi-
ca o química i, tirant encara més enrere, l’ha-
víem vist a sèries de TV3 com Ventdelplà. És

per això que veure-la al programa de Jimmy
Fallon, el late nightmés important dels Es-

tats Units (hi van totes les estrelles de Holly-
wood), ha sobtat el públic català i ens ha fet
entendre la magnitud que està agafant la fi-
gura de Corberó, que té prop de 25 milions
de seguidors a Instagram. Amb un anglès

excel·lent i amb molta gràcia, l’actriu del Va-
llès Oriental va explicar a Fallon que Madon-

na és la seva fan. La mateixa cantant li va
confessar quan es van trobar en un avió. 

Ú R S U L A  C O R B E R ÓQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser l’actriu de moda
La sèrie ‘La casa de papel’ l’ha catapultat a la fama

Famosos

Triomfar al programa de Jimmy Fallon
És el ‘late night’ més important dels Estats Units

Motiu d’orgull
Recorden quan sortia a ‘Ventdelplà’ i s’alegren del seu èxit

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

“El teniu i no ho sabeu!”, etzibava el ca-
pellà de la cripta de la Sagrada Família al
personal de l’hospital de pobres de la
Santa Creu. Els metges no es podien
creure que aquell ancià consumit de bar-
ba llarga i roba estripada que havia
atropellat el tramvia de Barcelona fos An-
toni Gaudí. Com havia acabat així, el més
gran arquitecte del seu temps?

Llibres

Codi Gaudí
Joan Bosch

| Transient
Un joc de terror que ens porta a un perillós món postapocalíptic

on queden pocs humans. Per a Xbox One, Switch i PS4.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

DESCONFIANÇA

Configura el teu telèfon mòbil (i altres
dispositius) per millorar-ne la seguretat

PRECAUCIÓ

PROTECCIÓ AL MÒBIL

BLOQUEIG

E S T I L S  D E  V I D A

i SEGURETAT

Smishing (contracció d’SMS Pishing) és un frau en què l’estafador
envia un SMS a la víctima, convencent-la que faci clic en un en-
llaç. L’atacant sol conèixer alguns detalls del destinatari, com el

nom o la ubicació, i això fa el missatge més realista i de confiança.
Acostuma a fer servir noms d’empreses o d’entitats conegudes, com
Correus o Amazon, i ofereix promocions, descomptes o diners, o bé
amenaça d’haver de pagar si no es proporcionen certes dades. 

Aquests SMS són perillosos si l’usuari clica l’enllaç, ja que se’l re-
dirigeix a webs que solen imitar les originals i que serveixen per
obtenir dades bancàries i informació privada. En altres casos, obli-
guen a trucar a telèfons d’alta tarifació o es descarreguen virus tro-
ians, amb els quals els pirates informàtics poden arribar a controlar
els dispositius i obtenir informació. Per això, el Banc d’Espanya re-
comana desconfiar dels SMS en anglès, amb moltes faltes d’orto-
grafia o amb males traduccions; configurar més protecció als mò-
bils; no instal·lar aplicacions que provinguin d’SMS ni facilitar da-
des bancàries ni de targetes de crèdit per SMS. I, per últim, bloque-
jar els números que semblin sospitosos.

per Eva Remolina, AMIC

‘Smishing’: alerta amb els SMS

Desconfia dels SMS que t’arribin en anglès, 
amb moltes faltes d’ortografia o amb males traduccions

Les claus

No instal·lis aplicacions que provinguin d’SMS ni facilitis 
dades bancàries ni de targetes de crèdit per SMS

Davant el dubte, bloqueja els números de telèfon que 
et semblin sospitosos perquè no puguin contactar més amb tu
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